
Protokół nr 21/2014 
z posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Zdrowia Spraw Socjalnych i 

Obywatelskich odbytego  w dniu 19 maja   2014  roku  o godz. 18
00

 w sali  posiedzeń Urzędu 

Miejskiego w Poniecu. 

______________________________________________________________________ 

 

W posiedzeniu  uczestniczyli : 

1.   Piotr          Jańczak                           Przewodniczący  Komisji 

2.   Ewa           Kończak                         Zastępca   Przewodniczącego Komisji 

3.   Dariusz      Kieliś                             Członek    komisji 

4.   Mariusz     Nowak                           Członek    komisji 

5.   Aneta        Wrotyńska                      Członek   komisji 

6.   Andrzej     Przybylski      Skarbnik Gminy 

7.   Jacek         Widyński      Burmistrz Ponieca 

 

Przewodniczący Komisji  Piotr Jańczak dokonał otwarcia, powitał przybyłych członków  

i  gości.  Poinformował, że  tematem posiedzenia jest zaopiniowanie sprawozdania z 

wykonania budżetu Gminy Poniec za 2013 rok. Przewodniczący Komisji poprosił Skarbnika 

Gminy o przedstawienie wykonania dochodów i wydatków za miniony rok. 

 

Skarbnik Gminy Andrzej Przybylski przedstawiając wykonanie planu dochodów i 

wydatków budżetu Gminy Poniec za 2013 rok poinformował, że planowane dochody na rok 

2013 określono w uchwale budżetowej w kwocie 20.992.227,97 zł. Do końca roku 2013 

zrealizowano dochody w kwocie 20.592.434,63 zł tj. 98,10% planu – uzyskany wskaźnik 

wykonania dochodu wskazuje na realność przyjętego planu i jego prawidłową realizację. 

Następnie Skarbnik Gminy przedstawił wykonanie dochodów i wydatków w poszczególnych 

działach. Omawiając wykonanie budżetu zwrócił uwagę na: 

 

1. Plan i wykonanie dochodów z zakresu administracji rządowej zleconych gminie i 

innych zadań zleconych ustawami.  

W budżecie Gminy na 2013 rok zaplanowano dotację na realizację zadań z zakresu 

administracji rządowej zleconych Gminie i innych zadań zleconych ustawami w wysokości 

2.915.163,77 zł. a zrealizowano w kwocie 2.856.668,65 zł. co stanowi 97,99% zakładanego 

planu. Dotacje były przekazywane zgodnie z przyjętym na podstawie zawiadomień planem 

natomiast różnica między planem a wykonaniem na koniec okresu sprawozdawczego wynika 

ze zwrotu dotacji niewykorzystanych. Szczegółowo przekazane dotacje są przedstawione w 

sprawozdaniu.  

 

2. Realizację wydatków Gminy Poniec. 

Planowane wydatki budżetu Gminy na rok 2013 zgodnie z §2 ust.1 uchwały budżetowej 

określono w kwocie 23.466.638,97 zł. Do końca roku 2013 zrealizowano dochody w kwocie 

22.389.031,81 zł. tj. 95,41% planu. Skarbnik Gminy omawiając plan wydatków przedstawił 

wykonanie inwestycji jednorocznych: 

- przebudowa chodnika w Bączylesie; 

- przebudowa odcinka chodnika w Czarkowie; 

- przebudowa chodnika w Grodzisku; 

- przebudowa odcinka drogi powiatowej w Rokosowie, Sarbinowie i Zawadzie; 

- przebudowa drogi gminnej w Dzięczynie w kierunku Sowin, w Sarbinowie; 

- przebudowa ulicy Prusa i części ulicy Sienkiewicza w Poniecu; 

- wykup gruntów; 



- dofinansowanie dla OSP Łęka Wielka zakupu motopompy do wody zanieczyszczonej; 

- wykonanie monitoringu Ponieca Etap II; 

- wykup budynków poszpitalnych; 

- budowa Wiejskiego Centrum Rekreacji i Wypoczynku w Miechcinie; 

- urządzenie placu zabaw w parku miejskim wraz z zagospodarowaniem terenu; 

- budowa oświetlenia na osiedlu „Berlinek”; 

- dotacja na zakup inwestycyjny kosiarki bijakowej dla Zakładu Gospodarki Komunalnej, 

Mieszkaniowej w Poniecu; 

- dotacja dla Gminnego Centrum Kultury, Sportu, Turystyki, Rekreacji w Poniecu na zakup 

samochodu dostawczego do obsługi świetlic wiejskich; 

 

Wszystkie zaplanowane w 2013 roku inwestycje jednoroczne zostały wykonane w całości.  

 

3. Realizacja wieloletnich przedsięwzięć inwestycyjnych w roku 2013. 

-  Zadanie nr 1 Budowa trasy turystycznej Poniec – Janiszewo. 

Budowa trasy turystycznej została rozpoczęta w roku 2012 i zakończona w 2013. Założone 

cele zostały osiągnięte. Inwestycja jest dofinansowana środkami z Unii Europejskiej w 

kwocie 462.583 zł.  

- Zadanie nr 2 Budowa kanalizacji sanitarnej z przykanalikami w Łęce Wielkiej – 

oczyszczanie ścieków. 

Inwestycja została rozpoczęta w roku 2011. Na rok 2013 nie zaplanowano nakładów, ale 

zostało zakończone postępowanie przetargowe i została podpisana umowa na realizację. 

Zadanie to ma być zrealizowane do końca roku 2014. Na realizację zadania została przyznana 

Gminie pomoc finansowa ze środków Unii Europejskiej w wysokości 1.778.479 zł. i do tej 

wysokości planowane jest zaciągnięcie pożyczki na wyprzedzające finansowanie W BGK. W 

celu wykonania zadania jego część planuje się również pokryć pożyczką z Wojewódzkiego 

Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu.  

- Zadanie nr 3 Odnowa i nadanie nowych funkcji zdekapitalizowanym budynkom 

poszpitalnym poprzez stworzenie Przedszkola Samorządowego w Poniecu. 

Realizację zadania rozpoczęto w 2011 roku. Zaplanowane wykonanie na rok 2013 udało się 

wykonać 94,62%. Zakończenie zadania planuje się w roku 2014. Inwestycja jest realizowana 

z wieloletniej pożyczki zaciągniętej w ramach inicjatywy „Jessica” w BGK w Warszawie. 

- Zadanie nr 4 Budowa hali widowiskowo sportowej w Poniecu. 

Zadanie zostało rozpoczęte w roku 2005. Na rok 2013 zostały zaplanowane nakłady w 

wysokości 200.000 zł., jednak z powodu przeciągającej się procedury przetargowej udało się 

je wykonać tylko w 39,52%. W większości zadanie ma zostać zrealizowane w latach 2014-

2015. 

- Zadanie 5 Przebudowa nawierzchni rynku w Poniecu. 

Zadanie rozpoczęto w roku 2011, w roku 2013 zaplanowane nakłady zostały wykonane 

prawie w całości. Ze względu na duże obciążenie finansowe Gminy dalsze nakłady na to 

zadanie będą zaplanowane w latach 2016-2018.  

 

4. Dotacje pozostałe. 

W ramach wydatków budżetowych roku 2013 Gmina udzieliła dotacji przedmiotowych i 

podmiotowych na realizację swoich zadań innym jednostkom samorządu terytorialnego, 

swoim jednostkom organizacyjnym, stowarzyszeniom i pozostałym jednostkom 

niezaliczanym do sektora finansów publicznych. Szczegółowy wykaz dotacji jest 

przedstawiony w sprawozdaniu. Wszystkie zaplanowane dotacje zostały przekazane zgodnie 

z zawartymi umowami i porozumieniami. Ponadto Gmina wpłaciła na rzecz Izb Rolniczych 



2% uzyskanych wpływów z podatku rolnego. Skarbnik Gminy poinformował, że przychody 

budżetu stanowiły wolne środki z lat ubiegłych w wysokości 970.267,17 zł. i dwie pożyczki: 

- Pożyczka w kwocie 454.781,07 zł. na budowę trasy turystycznej Poniec – Janiszewo. 

- Pożyczka w kwocie 1.842.865,08 zł. zaciągnięta w Banku Gospodarstwa Domowego w roku 

2014 na dokończenie zadania.  

Rozchody stanowią spłaty dotychczas zaciągniętych pożyczek. Rozliczenie spłaty pożyczek 

jest przedstawione w sprawozdaniu.  

 

W dyskusji członkowie komisji poruszyli sprawy takie jak: 

1. realność przyjętego planu wykonania wskaźnika dochodów i wydatków. 

2. wysokość zadłużenia gminy. 

3. dotacje udzielone na wykonanie zadań w zakresie kultury fizycznej. 

4. dochody z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaż alkoholu. 

5. wydatki związane ze zwalczaniem narkomanii i rozwiązywaniem problemów   

     alkoholowych za rok 2013. 

6. wiewykonanie zaplanowanej opłaty produktowej. 

7. budowy hali widowiskowo sportowej w Poniecu 

 

Skarbnik Gminy Andrzej Przybylski udzielając wyjaśnień na powyższe kwestie m.in. 

poinformował, że:  

 

1. Plan dochodów gminy został opracowany realnie, czego dowodem jest mała ilość zmian w  

    w planie dochodów na 2013 rok i uzyskany wskaźnik wykonania dochodów na poziomie  

    98,10%. 

 

2. Na koniec roku sprawozdawczego zadłużenie gminy wynosiło kwotę 2.957.646,15 zł. Na tą  

kwotę składa się: 

- pożyczka na budowę kanalizacji sanitarnej w Poniecu Etap V – do spłaty pozostało 300.000  

  zł. Termin spłaty ostatniej raty 20 maja 2014 roku. 

- pożyczka na budowę kanalizacji sanitarnej w Śmiłowie – do spłaty pozostało 100.000 zł.  

  Termin spłaty ostatniej raty 20 maja 2014 roku. 

- pożyczka na budowę kanalizacji sanitarnej w Bączylesie – do spłaty pozostało 260.000 zł.  

  Ostatnia rata spłacona będzie 20 listopada 2014 roku. 

- pożyczka na wyprzedzające finansowanie budowy trasy turystycznej Poniec – Janiszewo.  

  Pożyczka w kwocie 454.781,07 zł. została spłacona po otrzymaniu dofinansowania tego  

  zadania z Funduszy Unii Europejskiej. 

- pożyczka na wykup budynków poszpitalnych w Poniecu i adaptację ich na przedszkole  

  samorządowe – do spłaty pozostało 1.842.865,08 zł. Spłata planowana jest do 2032 roku. 

 

3. Gmina w okresie sprawozdawczym realizowała swoje zadania w zakresie sportu poprzez 

udzielanie dotacji na działalność stowarzyszeniom i klubom sportowym. Dotacje w łącznej 

kwocie 50.945,69 zł. otrzymali: 

- PKS „Piast” Poniec na prowadzenie szkoleń sportowych ogólnorozwojowych oraz zakresu  

   piłki nożnej dla mieszkańców Ponieca i okolicznych wsi, 

- SKS „Promień” Sarbinowo na upowszechnianie sportu poprzez prowadzenie imprez  

   sportowo – rekreacyjnych dla mieszkańców Sarbinowa i okolicznych wsi, 

- LKS „Kłos” Rokosowo - na upowszechnianie sportu poprzez prowadzenie imprez  

   sportowo – rekreacyjnych dla mieszkańców Rokosowa i okolicznych wsi, 

- Stowarzyszenie Na Rzecz Promocji Sportów Konnych „Mustang” Rokosowo na 

   prowadzenie szkoleń sportowych ogólnorozwojowych z zakresu jazdy konnej dla  



   mieszkańców Rokosowa i okolicznych wsi, 

- SK Teakwon-do „Tiger” na prowadzenie szkoleń sportowo ogólnorozwojowych dla  

   mieszkańców Gminy Poniec, 

- LKL „Krokus” na prowadzenie szkoleń sportowo ogólnorozwojowych z zakresu  

  lekkoatletyki dla mieszkańców Gminy Poniec. 

 

4. Wydatki związane z profilaktyką i zwalczaniem alkoholizmu i narkomanii muszą być 

zgodne z uchwalonym przez radę programem przeciwdziałania alkoholizmowi i narkomanii.  

 

5. Plan wydatków w roku 2013 został zwiększony w ciągu roku budżetowego kwotę 45.545 

zł. która została w roku 2012 uzyskana z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaż alkoholu i 

niewykorzystana zgodnie z przeznaczeniem. 

 

6. Z przyczyn niezależnych od gminy nie zostały wykonane dochody z tytułu opłaty 

produktowej. Na opłatę produktową składają się wpływy z tytułu utylizacji opakowań. W 

naszej Gminie brak typowego przerobu opakowań. 

 

7. Na rok 2013 na budowę hali zostały zaplanowane nakłady w wysokości 200.000 zł., jednak 

z powodu przeciągającej się procedury przetargowej udało się wykonać tylko w 39,52%. W 

większości zadanie to będzie realizowane w latach 2014-2105. 

 

Burmistrz Ponieca Jacek Widyński poinformował, że Gminie Poniec udało się zaciągnąć 

pożyczkę na bardzo korzystnych warunkach, niskim oprocentowaniu w Banku Gospodarstwa 

Krajowego w ramach inicjatywy „Jessica” z przeznaczeniem na wykup i adaptację na 

przedszkole starych budynków poszpitalnych. Pierwsza część tej pożyczki w kwocie 

1.842.865,08 zł. zaciągnięta została w roku 2013. Ogólna kwota pożyczki wynosi 

6.790.940,35 zł. Pozostałą część pożyczki zostanie wykorzystana na dokończenie zadania w 

roku bieżącym. Pożyczka ta spłacana będzie przez gminę do 2032 roku w kwocie 380.000 zł. 

rocznie. Burmistrz podziękował radnym za przychylność w podjęciu decyzji dotyczącej 

przystąpienia do adaptacji budynków poszpitalnych na przedszkole samorządowe.  

Na podkreślenie zasługuje fakt, że pożyczka ta nie ogranicza prowadzenia przez gminę 

innych inwestycji. Ponadto poinformował, że gmina otrzymała i została podpisana promesa 

na dofinansowanie wyposażenia w budowanej hali widowiskowo sportowej w Poniecu. 

 

Radna Ewa Kończak poinformowała, że sprawozdanie z wykonania budżetu za 2013 rok 

zostało opracowane w sposób czytelny i wyrazisty (opisy w każdym dziale).  

 

Komisja zapoznała się z treścią  uchwały Nr SO-0954/19/12/Ln/2014  Składu Orzekającego  

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 4 kwietnia 2014 r. w sprawie wyrażenia  

opinii  o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Poniec za 2013 rok.  

 

Skarbnik Gminy Andrzej Przybylski wyraził zadowolenie z wyjątkowo pozytywnej opinii 

Regionalnej Izby Obrachunkowej. 

 

Komisja po przeanalizowaniu, przedyskutowaniu i wysłuchaniu wyjaśnień  pozytywnie 

zaopiniowała  sprawozdanie  z wykonania budżetu Gminy Poniec za 2013 rok i 

udzielenie z tego tytułu  absolutorium Burmistrzowi Ponieca. 

W przeprowadzonym  głosowaniu  „za” pozytywną opinią  było 5 członków - wszyscy 

członkowie komisji. 

 



Wolne głosy i wnioski: 

 

Radna Ewa Kończak zwróciła się z zapytaniem czy w związku z modernizacją ulicy 

Kościuszki będą wycinane drzewa. 

 

Radna Aneta  Wrotyńska  zwróciła się z zapytaniem kto dobiera zabawki na plac zabaw w 

postaci wąskich ślizgawek czy zjeżdżalni. Rodzice dzieci, którzy dużo czasu spędzają na 

placu zabaw zgłaszają zapytania czy w parku będą toalety.  

 

Burmistrz Ponieca Jacek Widyński udzielając wyjaśnień poinformował, że zabawki na 

placu zabaw posiadają atesty i są bezpieczne. Plac zabaw w Poniecu jest wyposażony w 

zabawki umożliwiające rozwój dziecka. Poinformował, że 23 maja br. o godzinie 18
00

 

odbędzie się otwarcie   Parku  Fitness w Poniecu , na które zaprosił członków komisji.  

Poinformował, że w roku bieżącym będzie realizowana przebudowa ulicy Kościuszki, w 

związku z nowymi rozwiązaniami mającymi na uwadze bezpieczeństwo dzieci zachodzi 

konieczność usunięcia drzew. 

 

Skarbnik Gminy Andrzej Przybylski poinformował, że rodzice przychodzący z dziećmi na 

plac zabaw mają możliwość skorzystania z toalet Gminnego Centrum Kultury, Sportu, 

Turystyki i Rekreacji w Poniecu w czasie godzin urzędowania. Usytuowanie toalet Toi-Toi 

jest połączone z niemałymi kosztami. 

 

Przewodniczący Komisji   Piotr Jańczak  dziękując członkom komisji i gościom za udział  

dokonał  zamknięcia posiedzenia. 

 

Protokolant                                                                                       Przewodnicząc komisji 

Radomiła Repak                                                                                   Piotr Jańczak 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Opinia  Komisji Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Zdrowia 

Spraw Socjalnych i Obywatelskich 

                 
  Komisja  na swym posiedzeniu w dniu 19 maja  2014 roku  zapoznała się 

ze sprawozdaniem z wykonania  planu dochodów i wydatków na 2013 rok. 

W dyskusji nad  sprawozdaniem członkowie  komisji  poruszyli sprawy  takie 

jak   : 

 

1. Realność przyjętego planu wykonania wskaźnika dochodów i wydatków. 

 

2. Wysokość zadłużenia gminy. 

 

3. Dotację udzieloną na wykonanie zadań w zakresie kultury fizycznej. 

 

4. Dochody z tytułu wydawania zezwoleń na sprzedaż alkoholu. 

 

5. Wydatki związane ze zwalczaniem narkomanii i rozwiązywaniem problemów  

     alkoholowych za rok 2013. 

 

6. Niewykonania zaplanowanej opłaty produktowej. 

 

7. Budowy hali widowiskowo sportowej w Poniecu. 

 

Wyjaśnień na powyższe kwestie udzielili Burmistrz Ponieca i Skarbnik Gminy. 

 

Komisja po przeanalizowaniu, przedyskutowaniu i wysłuchaniu wyjaśnień  

pozytywnie zaopiniowała  sprawozdanie  z wykonania budżetu Gminy Poniec za 

2013 rok i udzielenie z tego tytułu  absolutorium Burmistrzowi Ponieca. 

 

                                                                                   Przewodniczący komisji 

                                                                                        Piotr  Jańczak       
 


